
Konferencja Dyrektorów Bibliotek Szkół Wyższych 
Notatka z dorocznego spotkania w dniu 4 listopada 2004 

 
W dniu 4 listopada na terenie Politechniki Warszawskiej odbyło się doroczne spotkanie 
Konferencji Dyrektorów Bibliotek Szkół Wyższych. Przedstawiono na nim sprawozdanie [tu 
link do tekstu sprawozdania] z działalności Rady Wykonawczej w roku akademickim 
2003/2004. Zebrani nie zgłosili uwag ani zastrzeżeń do przedstawionego tekstu. W daleszej 
części przedstawiono komunikat o realizacji projektu Analiza funkcjonowania bibliotek 
naukowych w Polsce. Poinformowano zgromadzonych o podjętych przez Radę Wykonawczą 
decyzjach w zakresie wspierania inicjatyw bibliotek dotyczących tworzenia konsorcjów. 
Dyskutowano o bieżących problemach związanych z praktyką stosowania na uczelniach 
Ustawy o podatku od towarów i usług w odniesieniu do usług bibliotecznych.  
 
W pierwszej części spotkania wziął udział Prorektor ds. nauki Prof. dr hab. Piotr Wolański. 
Miło nam było również gościć naszych emerytowanych kolegów, którzy aktywnie włączyli 
się do dyskusji. Szczególne słowa podziękowania należą się dyr. Bolesławowi Howorce za 
wnikliwe uwagi i wyjaśnienia dotyczące podatku VAT (tekst jego artykułu na temat 
Biblioteki a sprawa podatku od towarów i usług, został rozesłany na listę konferencji).  
 
Spotkanie odbywało się podczas trwających w dniach 3-5 listopada 11 Targów Atena. 
Dyrektorzy bibliotek byli z tej okazji gośćmi wydawców podczas dwóch spotkań „Wydawcy-
bibliotekarze. Zasady współpracy” oraz „Piractwo – plaga XXI wieku. O powielaniu książek, 
płyt muzycznych, programów komputerowych”. Oba spotkania przebiegły w atmosferze 
gorącej dyskusji.  
 
Podczas pierwszego zwracano uwagę na jakość wydawanych książek, potrzebę 
wcześniejszego informowania o planach wydawniczych oraz niedoskonałych z punktu 
widzenia bibliotekarzy formach informowania o nowościach wydawniczych. Mówiono też o 
błędach wynikających z niepoprawnego stosowania ISBN, błędnie oznaczanych 
suplementach do czasopism — utrudniających ich identyfikację. Jak można się było 
spodziewać już podczas tego spotkania pojawił się wątek pirackiego kopiowania wydawnictw 
i obarczania bibliotek odpowiedzialnością za ten proceder.  
 
Podczas drugiego z zaplanowanych spotkań zaproszono do dyskusji nie tylko wydawców i 
bibliotekarzy, ale także przedstawicieli organizacji zbiorowego zarządzania prawami 
autorskimi (ZAIKS, KOPIPOL), a także przedstawicieli prawników, policji i dziennikarzy. 
Niestety, jak napisano w Biuletynie Targowym, opublikowanym nazajutrz po tym spotkaniu, 
„dyskusja wymknęła się spod kontroli”. Jej celem miało być wypracowanie wspólnego 
stanowiska i apel o nowelizację prawa autorskiego w taki sposób, aby doprecyzować zapisy 
budzące szczególne wątpliwości. Nie osiągnięto jednak zamierzonego celu.  
 
Dyskusyjna była zarówno jednostronnie sformułowana  teza, że książki są drogie, bo studenci 
je kopiują zamiast kupować, co wpływa na ograniczenie nakładów, a w konsekwencji na cenę 
pojedynczego egzemplarza. Jak i konkluzja spotkania, porównująca społeczną akceptację dla 
powielania na własny użytek z piractwem drogowym i wręczaniem łapówek policjantom. 
Można odnieść wrażenie, że dyskusja zamiast wyjaśnić rozbieżności doprowadziła do 
pogłębienia się istniejących wcześniej różnic. Na jej klimat niewątpliwie negatywny wpływ 
miał oskarżycielski ton wypowiedzi prof. Jana Błeszyńskiego, który winą za „piractwo” 
obarczył przede wszystkim biblioteki. Niestety natychmiast po swojej wypowiedzi Profesor 
opuścił spotkanie nie dając szans na żadne wyjaśnienia i nie słuchając dalszej dyskusji. W tej 



sytuacji każda ze stron pozostała przy swoim stanowisku i swoim rozumieniu dozwolonego 
prawem „powielania na użytek własny”. 
 
Opracowała Jolanta Stępniak — Sekretarza Rady Wykonawczej 
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